
5 اقتصاد

یادداشت هفته خبر ویژه

شایعه مشکوك معدن فروشی از کجا نشئت می گیرد
از توهم تا واقعیت

شــرق: سرپرســت معاونت امور معادن و صنایع   �
معدنی با اشــاره به انتشار مشــکوک برخی شایعات 
درخصوص طرح بزرگ آزادسازی شش هزار محدوده 
و معدن غیرفعال کشــور بــا تیتر معدن فروشــی در 
روزهــای اخیر اعلام کرد: بیان چنیــن مطالبی آن هم 
در شــرایطی کــه وزارت صنعت، معــدن و تجارت با 
اقدامات علمی و عملی در تلاش برای خروج معادن 
از حبس و رکود حاکم بر این بخش است، توهم است 
نه واقعیت. اسداالله کشاورز با بیان اینکه این وزارتخانه 
پس از فرمایشات رهبر معظم انقلاب اسلامی مبنی بر 
توجه بیشتر به بخش معدن نسبت به احصای معادن 
غیرفعال اقــدام کرد، افزود: آزادســازی محدوده های 
معدنی غیرفعال از دو ســال پیش تاکنون در دســتور 
کار این وزارتخانه بوده، اما به دلایلی اجرای آن محقق 
نشده بود؛ در حقیقت آزادسازی پهنه های مطالعه شده 
از ســال ۹۵ انجام می شده و یکی از تکالیف مستمر و 
متــداول معاونت امور معــادن و صنایع معدنی بوده 
است و ارتباطی به مزایده ها یا ابتدا و انتهای دولت ها 
ندارد. او آزادســازی شــش هزار محــدوده و معدن 
حبس شــده کشور را اقدامی شــجاعانه و خردمندانه 
دانســت و گفت: بیش از یک ســال از اتمام مطالعات 
برخی از این پهنه ها گذشته بود و کاملا بلاتکلیف بودند 
و باعث بلوکه شدن بیش از ۳۰۰ هزار کیلومترمربع شده 
بودند و باید توجه کرد که با آزادســازی و واگذاری این 
معادن، رونق سرمایه گذاری و اشتغال در بخش معدن 
و همچنیــن تأمین مــواد اولیه بســیاری از واحدهای 

تولیدی سراسر کشور انجام خواهد شد.
او با اشــاره به اینکه مزایده شــش  هزار محدوده 
معدنــی بــا تعیین تکلیف حــدود هفت هــزار و ۵۰۰ 
محدوده بلوکه شده که مخالفت دستگاه های موضوع 
ماده ۲۴ قانون معادن را داشتند و همچنین آزادسازی 
پهنه های اکتشافی به لحاظ موضوعی متفاوت است، 
افزود: از ۱۳ هــزار و ۵۰۰ محــدوده معدنی غیرفعال، 
شش هزار محدوده مشمول مزایده و هفت هزار و ۵۰۰ 
محدوه به لحاظ وجود معارض و مخالفت ارگان های 
مــاده ۲۴ قانــون معــادن بلوکه بوده اند. سرپرســت 
معاونــت امور معــادن و صنایع  معدنــی ادامه داد: 
سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها در طول 
سال محدوده های معدنی مشمول مزایده را به صورت 
اســتانی و از طریق فراخوان عمومی واگذار می کردند 
که در سال جاری مقرر شد این مهم به صورت کشوری 
و از طریق سامانه ســتاد (انجام مزایده ها و مناقصات 
دولت) انجام گیــرد. او در ادامه با بیان اینکه واگذاری 
شــش هزار محدوده معدنی بزرگ تریــن مزایده ملی 
کشور بوده اســت، افزود: واگذاری معادن حبس شده 
از طریــق مزایده عمومی بــه افــراد دارای اهلیت و 
صلاحیت، ســبب رونــق  بخش معدن خواهد شــد. 
کشاورز ادامه داد: در سال گذشته مقرر بود هفت هزار و 
۵۰۰ محــدوده بلوکه شــده کــه به دلیــل مخالفت 
ارگان های ماده ۲۴ قانون معــادن قابلیت واگذاری از 
طریق مزایده را ندارند، آزادســازی شود که این امر به 
دلیل اعتــراض ارگان ها و مراجع ذی ربط مبنی بر بروز 
فســاد در بخش های مختلف محقق نشد و از دستور 
کار خارج شد. سرپرست معاونت امور معادن و صنایع  
معدنی به نحوه آزادسازی پهنه های اکتشافی نیز اشاره 
کرد و گفت: آزادســازی پهنه ها پس از پایان مطالعات 
اکتشــافی مجری پهنه و معرفــی مناطق امیدبخش 
صــورت می گیرد کــه این مهم جــزء اولویت های این 
وزارتخانه در سال های اخیر بوده است. او با بیان اینکه 
بر اســاس مــاده ۳۲ آیین نامه اجرائــی قانون معادن 
نســبت به واگذاری پهنه های اکتشافی به شرکت های 
دولتی و غیردولتی توانمند برای مطالعه و شناســایی 
پتانســیل های معدنی کشور اقدام شــده است، افزود: 
پس از پایان مطالعه و شناسایی پتانسیل های معدنی و 
معرفی مناطق امیدبخش، تعدادی از محدوده ها برای 
انجام عملیات اکتشافی به مجری پهنه و محدوده های 
امیدبخــش دیگر بــرای انجام فراخــوان عمومی به 
ســازمان های اســتانی واگذار می شــود. او ادامه داد: 
بدیهی است در چنین شرایطی واگذاری مابقی پهنه ها 
از طریق مزایــده عمومی به دلیل نبــود اطلاع دقیق 
دربــاره وجود مــواد معدنی، مبنای علمــی و قانونی 
نخواهد داشــت. کشــاورز در ادامه با بیــان اینکه در 
آزادسازی ۱۰۱ پهنه اکتشافی در ۲۵ استان کشور حدود 
۲۰۳ هزار کیلومترمربع از مساحت بلوکه شده معدنی 
آزاد خواهد شــد، افزود: آزادسازی پهنه های اکتشافی 
کشــور هر ســال و در برنامه زمان بندی شــده صورت 
می گیرد و این مهم برای نخســتین بار در کشور نیست 
که انجام می شود. او با بیان اینکه بلاتکلیفی مسئولان 
وقت در آزادســازی پهنه ها سبب بلوکه ماندن بخش 
وسیعی از مســاحت معدنی کشور شــده بود، افزود: 
پس از اتمــام مطالعات ۱۰۱ پهنه مورد اشــاره، ۱۳۸ 
محدوده امیدبخش حاصل عملیات اکتشافی معرفی 
شد که این تعداد حدود شش هزار و ۵۰۰ کیلومترمربع 
از مساحت کل پهنه ها را شامل می شود. او ادامه داد: 
از کل محدوده های امیدبخش اشاره شده، ۷۷ محدوده 
به مســاحت بیش از دو هزار و ۷۰۰ کیلومترمربع برای 
برگزاری مزایده عمومی در اختیار سازمان های صنعت، 
معدن و تجارت اســتان ها و مابقی در اختیار مجریان 
پهنه های اکتشــافی قرار گرفته است. کشاورز در پایان 
با اعلام آمادگی این معاونت در راســتای شفاف سازی 
و پاسخ گویی به شبهات، از اصحاب رسانه و مطبوعات 
خواست تا برای انجام رسالت اجتماعی خود نسبت به 
تشــریح ابعاد و دستاوردهای گسترده این طرح عظیم 
توجه داشــته و قبل از توجه به شــایعات از صحت و 
ســقم مطالب و محتواهای منتشر شده علم و اطلاع 

کافی پیدا کنند.
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به نظر می آید پشت   پرده و هدف اصلی خاموشی ها، تلاش برای قیمت برق است

زمزمه های آزادسازی قیمت برق

وزیر  ارتباطات:
 ۱۳ هزار مزرعه استخراج رمزارز 

در کشور شناسایی شد
ایرنــا: وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با بیان  �

اینکه مراجــع امنیتی اکنــون بــا ۳۰۰ مزرعه کلان 
برخــورد و آنهــا را جمــع آوری کرده انــد، گفت: با 
همکاری وزارت نیرو و با استفاده از هوش مصنوعی، 
۱۳ هزار مزرعه کوچک و بزرگ اســتخراج رمزارز در 
کشــور شناسایی شــد. «محمدجواد آذری جهرمی» 
دیروز پس از جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران 
حاضر شد و به ســؤال های آنها پاسخ داد. او درباره 
مزارع رمزارز در کشــور گفت: دو ماه قبل با وزیر نیرو 
جلســه مشــترکی درباره برخورد با مزارع استخراج 
رمزارز غیرقانونی داشــتیم. برای شناســایی مزارع از 
شــیوه های مختلف کمک گرفتیم که اصلی ترین آن 
پــردازش اطلاعات با اســتفاده از هــوش مصنوعی 
بود. وزیر ارتباطات تصریح کرد: در یک کار مشترک با 
وزارت نیرو، ۱۳ هزار مزرعه کوچک و بزرگ استخراج 

رمزارز در کشور را شناسایی کردیم. 

خبر

درد یا درمان؟!

بــازار ســرمایه در ماه هــای اخیــر بارها شــاهد  �
تصمیم های لحظه ای مســئولان سازمان بورس بوده 
اســت. زمانی که بازار ســرمایه در گذر نوسانات خود 
دچار افت می شود، مدیریت بورس دخالت می کند، اما 
دخالت های بی ثمری که این مدت انجام داده، نه تنها 
به نفع ســهام داران نبوده، بلکه باعث زیان بیشتر آنان 
نیز شده است. نمونه آن، مصوبه شورای عالی بورس 
در تغییر دامنه نوســان است. طبق این مصوبه، دامنه 
نوسان از روز شــنبه ۲۵ بهمن سال گذشته از مثبت و 
منفی پنج درصد به مثبت شش و منفی دو درصد تغییر 
یافت. تصمیم گیرندگان، راه حل برون رفت از وضعیت 
اســفناک بازار سرمایه را در دامنه نوسان می دیدند، اما 
تغییر دامنه نوسان نه تنها کمکی به بازار سرمایه نکرد، 
بلکــه روزبه روز به ارزش صف فروش هــا افزوده و از 
میزان ارزش معاملات خرد کاســته و در نهایت باعث 
زیان بیشتر در پرتفوی ســهام داران شد. طبق مصوبه 
شــورای عالی بورس دوباره از تاریخ ۲۵ اردیبهشــت 
ســال جاری دامنه نوســان مثبت و منفی پنج درصد 
شــد و به روال قبلی خود بازگشت. به تازگی نیز طبق 
اظهارات رئیس سازمان بورس، دامنه نوسان به تدریج 
گسترده و سپس حذف خواهد شد. این در حالی است 
که بازار سرمایه پس از چند ماه ریزش سنگین، دوباره 
روند صعودی را در پیش گرفته و با تغییر جهت مثبت 
توانسته مقداری از اعتماد ازدســت رفته را بازگرداند. 
ســؤال اصلی این است که اصرار ســازمان بورس به 
تغییر مداوم قوانین چیســت؟ رشدها و افت هایی که 
در یک ســال اخیر بــا آن مواجه بوده ایــم، اکثرا بر اثر 
تصمیماتی بــوده که خارج از ســازمان بورس گرفته 
شده اند. به اعتقاد کارشناسان هدف از دامنه نوسان دو 
درصد این بوده که بازار ســرمایه در صف فروش قفل 
شــود تا دولت بتواند اوراق خود را به فروش برساند! 
بازار اوراق یک بازار موازی بازار ســهام است و هرچه 
پول ریسک گریز از ســهام فرار کند، به سمت صندوق 
درآمــد ثابت می رود و صندوق هــای درآمد ثابت هم 
بایــد با این پول اوراق دولتی خریداری کنند. بر کســی 
پوشیده نیســت که تغییر دامنه نوسان مسئله اصلی 
بورس نیست و در شرایط کنونی این دست از اقدامات 
بحث برانگیز در درازمدت تعادل بازار را بر هم خواهد 
زد و بازاری که این چنین ناپایدار باشد قابل اعتماد برای 

سرمایه گذاری نخواهد بود.

 محمدرضا رسولی

شــرق: فرار مالیاتی همچنان در ایران خبرســاز اســت و بــا وجود تمام 
شــعارها برای مقابله جدی، همچنان افرادی به شیوه های مختلف از زیر 
بار این مســئولیت قانونی فرار می کنند. همین دیروز رئیس کل ســازمان 
امور مالیاتی ضمن بیان اینکه درآمدهای مالیاتی در ســال گذشــته کمتر 
از نصف مزایا و حقوق اجتناب ناپذیر شــاغلان بازنشسته کشور بوده است، 
اعلام کرد: «اکنون میزان فرار مالیاتی موجود در کشــور صد هزار میلیارد 
تومان اســت که ۵۰ درصد فرار مالیاتی و مابقی ناشی از اجتناب مالیاتی 
است». امیدعلی پارســا در همایش نقد و بررسی طرح قانونی مالیات بر 
عایدی ســرمایه که دیــروز در وزارت امور اقتصادی و دارایی برگزار شــد، 
گفت: «اصلاح و تحول نظام مالیاتی به اجماع ســه قوه کشــور نیاز دارد؛ 
زیرا جنس مالیات با ســایر امور حاکمیتی و دولتی فرق می کند. تغییرات 
همه گیــر نظام مالیاتــی به مجموعــه زیرســاخت ها و همراهی محیط 
فرهنگی و اداری کشــور نیاز دارد. به عبارت دیگر، نمی توان یک روزه همه 
مــردم را ملزم به ثبت نام در ســامانه مالیاتی کرد و پــس از آن گفت اگر 

ثبت نام نکنید، صورت حساب های شما قبول نمی شود».
او با بیان اینکه نرخ ســود بانکی باید بیشــتر از نرخ تورم باشد، گفت: 
«مســائل مالیاتی همه گیــر همچون قانــون پایانه های فروشــگاهی به 
یک فضای باثبات سیاســی، اجتماعــی و فرهنگی و همراهی رســانه ها 
برای آگاهی بخشــی و همکاری اصناف نیاز دارد. در کشــوری که نواقص 
مختلفــی در بازارهــای مختلف و امکانات ســوداگری، میانگین نرخ ۳۵ 
درصدی تورم در ســال گذشته و نرخ ســود بانکی ۲۰ درصد وجود دارد، 
نمی توان به راحتی اصلاحات و تغییرات مالیاتی را کلید زد. از سوی دیگر، 
از آنجــا که نرخ ســود واقعی ۱۵ درصد منفی اســت و با این نرخ ســود 
منفی، تمام تصمیماتی که گرفته می شود، مبنای تئوریک ندارد درحالی که 
در دنیا زمانی که تورم چهار درصد باشــد، ســود بانکی پنج درصد است 

بنابراین ســود بانکی از تورم بیشتر است». بر اســاس گزارش ایسنا از این 
نشســت، پارسا با اعلام اینکه سال قبل کل درآمدهای مالیاتی کشور کمتر 
از نصف مزایا و حقوق اجتناب ناپذیر شــاغلان بازنشسته کشور بود، ادامه 
داد: پارادایم مالیات ستانی، مشارکت حاکمیت و مردم است و در مجموع 
زمانی که فرهنگ، قوانین، ساختار و بخشودگی های موجود در کشور ایراد 
دارد، اجرای مالیات هم به مشــکل برمی خورد و آن را از کارکرد اصلی و 
مناســب دور می کند. محاسبات ما نشــان می دهد باید بتوانید ۱۸ درصد 
بیشتر مالیات بگیرید تا یک درصد سهم مالیات را نسبت به تولید ناخالص 

داخلی افزایش دهید.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی با اشاره به قانون پایانه های فروشگاهی 
گفت: «قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان به عنوان بزرگ ترین 
طرح کشــور، ردیف اعتباری و نیروی اســتخدامی در سال گذشته نداشت 
که من از نیروهای خود ســازمان در این زمینه استفاده کردم. این قانون را 
در چهار فاز مشــخص تا پایان سال جاری به پایان می رسانیم و امیدواریم 
افتتاح آزمایشی آن را تا پایان دولت فعلی انجام دهیم. اکنون یک میلیون 
دستگاه کارتخوان ساماندهی شــده و به سازمان امور مالیاتی وصل شده 
است. همچنین ۳۲۰ هزار پرونده مالیاتی که متعلق به ۸۴۰ هزار دستگاه 
پوز است، به سازمان امور مالیاتی وصل است و اطلاعات آن در اختیار این 
سازمان قرار می گیرد. در راستای اجرای این قانون فاز بعدی فراخوان ها و 

تکمیل زیرساخت های نرم افزاری و سخت افزاری است.
وی با اشــاره به ۳۷۰ هزار میلیارد تومــان معوقات مالیاتی گفت: تنها 
۲۰ هزار میلیارد تومان از این میزان قابلیت تحقق در دو ســال را دارد؛ زیرا 
اگر فرهنگ و ســاختار مالیاتی مربوطه در این زمینه وجود داشــت، حتما 
بــالای ۳۷۰ هزار میلیارد تومان محقق می شــد، درحالی که این امکان در 
حــال حاضر وجود ندارد. در حال حاضر، طبق محاســبات ســازمان امور 

مالیاتــی، میزان فــرار مالیاتی صد هزار میلیارد تومان اســت که ۵۰ هزار 
میلیارد تومان آن مربوط به فرار مالیاتی و ۵۰ هزار میلیارد تومان دیگر به 

اجتناب مالیاتی مربوط می شود.
پارســا با بیان اینکه اکنون تمام فرایندهای مالیاتی الکترونیکی است، 
گفت: «در ســال گذشــته، ۵۰ درصد خوداظهاری مردم بدون حسابرسی 
تأیید شــد که باعث شد ارتباطات فیزیکی مؤدیان و مأموران مالیاتی بسیار 
کاهش پیدا کند. در روزهای اخیر، یک میلیون و ۶۰۰ هزار نفر اظهارنامه های 
خــود را پر کردنــد و نهایــت همراهی اصنــاف را مشــاهده کردیم». او 
گفــت: «در حال حاضر، در راســتای طرح جامع مالیاتــی تمام اطلاعات 
دستگاه های مختلف در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار می گیرد». رئیس 
کل سازمان امور مالیاتی درباره رابطه بین درآمدهای مالیاتی و تورم گفت: 
در حال حاضر، ۵۰ درصــد درآمدهای مالیاتی تحقق یافته را می توانید به 
حســاب تورم بگذارید و باقی آن حاصل تلاش های صورت گرفته و تغییر 

سیاست ها و اقدمات لازم است.
پارســا با تأکید بر اینکه درآمدهای مالیاتی باید دو برابر تورم باشد، بیان 

کرد: اگر درآمدهای مالیاتی تحقق یافته در سال 
گذشــته بیش از میزان تعیین شــده در بودجه 
صــورت نمی گرفت، حدود ۱۰ درصــد به تورم 

اضافه می شد.
وی در پایان سخنانش مطرح کرد که نظام 
مالیاتی در دو ســال گذشــته تحــولات زیادی 
داشــت و در این مدت، ۳۰ درصد رســیدگی ها 
بیشــتر شــده و ورودی هیئت هــای مالیاتی و 
قرارهای اجرانشــده هریک به ترتیب ۲۵ و ۹۰ 

درصد کاهش یافته است.

رئیس سازمان امور مالیاتی مطرح کرد
100 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی در یک سال

 

سند کمپانی خودرو  پژو  ۲۰۶  رنگ مشکی روغنی 
 10FSE34004668 مدل ۱۳۸۱ به شماره موتور

 و شماره شاسی ۸۱۶۲۰۶۴۸ مفقود گردیده 
و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

 برگ سبز خودرو  پژو  پارس  TU5  رنگ سفید روغنی 
 مدل ۱۴۰۰ به شماره پلاک ایران  ۳۵ _ ۴۱۵ س ۳۳  

 و شماره موتور 139B0200161 و شماره شاسی
 NAAN11FE5MK114512 به نام 

 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهى دعوت به مجمع عمومى عادى سالانه ( نوبت اول) 
بدینوسیله از کلیه صاحبان سهام و یا نمایندگان قانونى  آنها در شرکت توانمند 

سازان انس(سهامى خاص) 
به شماره ثبت 10571 و شناسه ملى 10590024012 دعوت میگردد در
جلسه مجمع عمومى عادى سالانه ( نوبت اول)که در روز پنجشنبه مورخه 

31/04/1400از ساعت 9/00 تا 11 صبح در محل قم- بلوار 15 خرداد- نبش 
41 -سالن رستوران لاله برگزار میگردد حضوریابند ضمنا“ سهامداران محترم مى 

توانند جهت رویت صورت هاى مالى و ترازنامه و صورت سود و زیان  تا 10 روز پس 
ازانتشارآگهى به دفتر شرکت مراجعه نمایند.داوطلبین سمت بازرس شرکت مى 

توانند حداکثر تا 10روز پس از انتشار آگهى جهت ثبت نام و تکمیل مدارك و فرم 
مربوطه به دفتر شرکت مراجعه نمایند.حضور وکیل یا قائم مقام قانونى صاحبان سهام 

به شرط تسلیم مدرك وکالتنامه یا نمایندگى در مجمع عمومى بلامانع است. 
دستور جلسه:

1-  استماع گزارش هیئت مدیره                 
2-طرح و تصویب صورت هاى مالى 1399

3-تصمیم گیرى درباره سود و زیان 1399       
 4-طرح و تصویب بودجه پیشنهادى  سال 1400

ــف  ــر موظ ــف و غی ــاى موظ ــازرس ،اعض ــه ب ــق الزحم ــت ح ــى پرداخ ــن چگونگ 5- تعیی
ــره ــت مدی هیئ

6- پیشنهاد جهت تعیین پاداش هیئت مدیره سابق با توجه به تراز مالى شرکت بر 
اساس اساسنامه و قانون تجارت

7- انتخاب بازرس (اصلى و على البدل)
                   رییس هیئت مدیره- محمد رضا هندیانى

برگ سبز و کارت خودرو پژو 206 سفید مدل 
1395 به شماره پلاك 649-44ن93 و شماره 
شماره شاسى NAAP03EEXGJ820054 به 
نام معصومه مالکى مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط است. 

w
w
w
.s
h
a
rg
h
d
a
il
y
.i
r

تولیدکننــدگان  خودروســازان،  مرغــداران،  شــرق: 
فراورده هــای لبنی و چندیــن گروه دیگــر در یکی، دو 
ســال گذشــته فرمولی تکراری را برای افزایش قیمت 
محصولات خود پیــش گرفتند و به نظــر می آید حالا 
تولیدکنندگان برق هم دل به همین راه بسته اند؛ توقف 
یا کاهش شــدید عرضــه و بعد هم اعــلام نارضایتی 
از قیمــت و در نهایت گرفتن امتیــاز از دولت یا مردم. 
ایرانیــان در روزهای گذشــته و در اوج گرمــای تیرماه، 
چنان با خاموشــی و بی برقی روبه رو شــدند که فضای 
شــبکه ها اجتماعی را عصبیت و خشم از این شرایط پر 
کرده و حتی کار به اعتراض خیابانی هم کشــیده شده  
است. پس از این خاموشی های کم سابقه و مداوم، حالا 
بحث کارشناسان نزدیک به شرکت های تولیدکننده برق 
و بعضی اقتصاددان های راست گرای نزدیک به دولت 
به یک موضوع ختم می شــود و آن نیز ادعای «بســیار 
پایین بودن قیمت برق در ایران و ضرورت افزایش قیمت 
برای کاهش مصرف و پیشرفت این صنعت» است. این 
گروه های برای اثبات ادعای خود به مقایسه قیمت برق 
در ایران با دیگر کشورها و همچنین سرانه مصرف هم 
می پردازند تا به نتیجه مورد علاقه خود برسند و این در 
حالی  اســت که این دیدگاه مخالفانی جدی هم دارد. 
منتقدان می گویند در شرایط تحریم، پایین بودن دستمزد 
و همچنین نبود کالاهای کم مصرف با قیمت مناسب و 
ده ها عامل دیگر، مقایسه ایران با دیگر کشورها نادرست 
اســت و معتقدند این جمع بندی می تواند مســائلی را 

مانند شرایط پس از افزایش قیمت بنزین ایجاد کند.
وزیر نیرو؛ از عذرخواهی تا ادعای کاهش خاموشی
مــوج عذرخواهی درباره وضعیت این  روزهای برق 
اگرچــه ادامه دارد، اما به نظــر نمی آید چندان کمکی 
به رفاه و حتی آرامش روانی مردم داشــته باشد. پس 
از آنکــه دو روز پیش رئیس جمهوری ایران اعلام کرده 
بود حق با مردم است و از مردم عذرخواهی کرده  بود، 
دیــروز هم وزیر نیرو از مــردم عذرخواهی کرد و گفت: 
خاموشــی های برق کشــور به کمتر از نصف رســیده 
اســت. «رضا اردکانیــان» ظهر دیــروز در گفت وگویی 
درخصوص آخرین وضعیت شــبکه برق کشــور گفت: 
باید صمیمانه از تک تک هم وطنانم که در روزهای اخیر 
بر اثر خاموشــی ها دچار زحمت، مضیقه و مشــکلاتی 
شــدند، عذرخواهــی کنم. او افزود: آنچه حق مســلم 
مردم ماست، این است که از این وضعیت راضی نباشند 
و گله مند باشــند و وظیفه ماست که همه تلاش مان را 
انجام دهیم تا این مشــکل که ناشی از شرایط متعددی 
اســت، هرچه زودتر رفع شــود. اردکانیان با بیان اینکه 
تصمیم های گرفته شــده و نتایج آن توســط ستاد برق 
کشور اطلاع رســانی خواهد شد، توضیح داد: امسال به 
دلایل مختلفی با افزایش مصــرف قابل ملاحظه برق 

نسبت به ســال های قبلی مواجه بودیم؛ مثلا در مدت 
مشابه سال های ۹۸، ۹۹ و حتی سال های گذشته،  رشد 
تقاضا و مصــرف انرژی حدود یک تا ســه درصد بود، 
اما امسال با عدد بســیار بزرگ تر و چند برابر آن مواجه 
هســتیم. اردکانیان گفت: افزایش دما و گرمای زودرس 
نه تنهــا در ایران بلکه در نقاط مختلف دنیا مشــکلات 
حادی را ایجاد کرده اســت. او ادامه داد: خشک سالی 
باعث شــده امســال از حیث بــرق، دسترســی  ما به 
۱۰ هزار مگاوات ظرفیــت نیروگاه های برق آبی محدود 
شود. ابتدا از این نظر حدود ۴۰ درصد کاهش داشتیم و 
الان با توجه به استفاده هایی که از آب کردیم، به لحاظ 
اینکه نیازهای شــرب و پایین دســتی را تحت تأثیر قرار 
می دهد، دیگر بیش از آن خیلی مجاز نیستیم و الان این 
دسترسی به حدود ۲۵ درصد رسیده است. وزیر نیرو با 
اشاره به استفاده های غیرمجاز از رمزارزها و تأثیر آن در 
افزایش مصرف برق افزود: برخی استفاده های غیرمجاز 
از انــرژی بــرق تحت عنــوان تولیــد رمزارزها صورت 
می گیرد که اخیــرا همکاری خوبی بین دســتگاه های 
نظارتی، قضائی، نیروی انتظامــی و وزارت ارتباطات و 
نیرو برقرار اســت تا کســانی که در این شرایط سخت، 
ملاحظه هم وطنانشــان را نمی کنند، شناسایی کنیم. او 
ادامه داد: این افراد حتی ملاحظه خود را هم نمی کنند؛ 
چون وقتی بار شبکه برق زیاد باشد، رله های اضطراری 
بعضا به صورت خودکار نسبت به قطع برق اقدام کرده 
تا شبکه دچار فروپاشــی سراسری نشود، مثل اتفاقاتی 
که در همســایگی مــا و بعضی کشــورهای بزرگ دنیا 
هرازچندی رخ داده و ما خوشــبختانه ۱۸ سال است از 
این آسیب به برکت توانمندی های صنعت برق در امان 
هستیم. اردکانیان افزود: روزهای اخیر عمدتا به لحاظ 
اینکه سهم نیروگاه های برق آبی  را کمتر داشتیم، ناچار 

به خاموشی در بخش خانگی و تجاری شدیم. او با بیان 
اینکه همکاری های خوبی در دو روز گذشته با پشتیبانی 
دولــت با صنایع بزرگ انجــام دادیم، گفت: هماهنگی  
لازم صــورت گرفــت تــا صنایــع بتواننــد تعمیرات و 
تعطیلات سالانه را در دو، سه هفته گرم و پرفشار جاری 
قرار دهند. از این حیث از شــب گذشته (سه شنبه شب) 
تاکنون شــاهد کاهش بار صنایع هستیم و خاموشی ها 

تقریبا به نصف و کمتر از نصف رسیده است.
 چقدر از  برق ایران صادر می شود؟

همین دیروز سخنگوی صنعت برق هم توضیحاتی 
درباره شــرایط کنونی وضعیت برق ارائه کرد و مدعی 
شــد خاموشــی ها به یک نوبت کاهش خواهد یافت. 
«مصطفــی رجبی مشــهدی» بــه یکــی از مباحــث  
حاشیه ســاز این روزها یعنی میزان واردات و صادرات 
برق هم اشــاره کرد و از افزایش واردات برق به کشور 
تــا ۶۵۰ مــگاوات خبــر داد: «در حال حاضــر برق از 
ترکمنستان، ارمنستان و جمهوری آذربایجان به کشور 
وارد می شود». او درباره آخرین وضعیت صادرات برق 
هم توضیحــات متفاوتی ارائــه داد و گفت: «در حال 
حاضــر میزان صادرات برق صفر اســت و تنها حدود 
۵۰ مگاوات به افغانســتان صادر می کنیم». او دو روز 
پیش هم اعلام کرد در حال  حاضر نیروگاه های کشــور 
توان تولید ۵۴ هــزار مگاوات برق را دارند، درحالی که 
نیاز مصرف رکورد بســیار سنگین و بزرگی را ثبت کرد 
و به ۶۶ هزار و ۲۵۰ مگاوات رســید که نســبت به اوج 
بار سال گذشته حدود هشت هزار مگاوات و نسبت به 
روز مشابه سال گذشــته ۱۰ هزار مگاوات بیشتر است. 
به گفته ســخنگوی صنعت برق بــا وجود کمک های 
صنایــع، کشــاورزان و همه مشــترکان در برنامه های 
مدیریت بــار، تولید نیروگاه ها به دلیــل کاهش منابع 

آبی، پاسخ گوی نیاز مصرف نیست و مجبور به اعمال 
خاموشــی برنامه ریزی شده در بخش خانگی هستیم. 
رجبی مشــهدی دیــروز و در جمــع خبرنــگاران هم 
دراین باره گفت: بر اســاس تصمیماتی که از سه شنبه 
اتخاذ شد، مقرر شد صنایع انرژی بر به خصوص فولاد و 
سیمان و نیز سایر صنایع، تعمیرات دوره ای و تعطیلات 
خود را به این ایام که با محدودیت جدی در تأمین برق 
روبه رو هستیم، منتقل کنند. او ادامه داد: با تمهیداتی 
که اتخاذ شــده، از میزان خاموشــی ها کاسته خواهد 
شــد و تلاش بر این اســت با تــداوم اقدامات حداکثر 
یک نوبت خاموشــی در بخش خانگی اعمال شــود. 
سخنگوی صنعت برق گفت: اگر مردم هم به خصوص 
در زمان اوج مصرف یعنی ساعات ۱۲ تا ۱۸ و ۲۰ تا ۲۲ 
مصرف خود را به حداقل برسانند، می توان امید داشت 
خاموشــی ها کمتر یا برطرف شــود. رجبی مشــهدی 
افزود: در روزهای آینده با تداوم دمای بالای هوا نیاز به 
استفاده از وسایل سرمایشی به خصوص در مناطق گرم 
بیشــتر می شــود. او ادامه داد: بر این اساس همکاری 
بیشــتر مردم می تواند کمک کند تا از این شرایط عبور 
کنیم. ســخنگوی صنعــت برق گفــت: تنظیم دمای 
کولرهای گازی روی ۲۵ درجه، ۲۰ درصد صرفه جویی 
بــه همــراه دارد. رجبی مشــهدی با بیــان اینکه برق 
مصرفــی کل کولرها پنج هزار مگاوات اســت، اظهار 
کرد: اگر در کولرهای آبی از دور کُند اســتفاده شــود و 
نیز ســایه بان روی کولر قرار گیرد، تــا دو هزار مگاوات 
صرفه جویی خواهد شد. او ادامه داد: استفاده نکردن 
از وســایل پرمصرف برقــی در ســاعات اوج بار و نیز 
خاموش کردن حتی یک لامپ صرفه جویی حدود هزار 
مگاوات به همراه دارد. سخنگوی صنعت برق درباره 
اجرای جداول خاموشی هم گفت: اگر حادثه خاصی 
پیش نیاید همان جداول برنامه ریزی شده خاموشی ها 
اعمال خواهد شد. رجبی مشهدی افزود: امید است با 
اقدامات صورت گرفته و همراهــی مردم در یک تا دو 

روز آینده وضعیت بهتر شده و تداوم یابد.
تمام این توضیحات مســئولان در حالی است که از 
سوی برخی کارشناسان زمزمه ضرورت افزایش قیمت 
بــرق هم در این روزها مطرح می شــود و این در حالی 
اســت که زنجیره ای از عوامل مانند تشدید تحریم ها و 
بی پولی ســرمایه گذاران حوزه نیروگاهی موجب شده 
ســرمایه گذاری در حوزه بــرق از ۶.۵ میلیــارد دلار در 
ســال ۱۳۸۵ به ۶۳۰ میلیون دلار در سال گذشته برسد. 
دراین بــاره منتقدان افزایش قیمت بــرق می گویند که 
مدافعان افزایش، به شــرایط تحریم، میزان دستمزد و 
تــوان خرید مردم چندان توجهــی ندارند و موضوع را 
یک بعــدی می بینند. باید منتظر مانــد و دید در نهایت 

سرنوشت این خاموشی ها چه خواهد شد.
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